
10

říjen 2018

Sedmnáctý operační sál

V září byl po půlroce stavebních prací dokončen 
nový operační sál, který je k dispozici především 
lékařům z Centra plastické chirurgie a chirurgie 
ruky FNO. Tento sedmnáctý plnohodnotně vy-
bavený sál, který má nemocnice k dispozici, stál 

i s vybavením 25 milionů korun a byl vybudován  
v prostorách dříve určených pro počítačový tomo-
graf. V provozu bude nepřetržitě jak pro plánova-
né, tak pro akutní neinfekční případy.     

Pokračování na vnitřní dvoustraně

Zveme na setkání ředitele se zaměstnanci 
V pondělí 5. listopadu se v zasedací místnosti 
v přízemí Domova sester uskuteční ve 14.30 
hodin setkání ředitele Fakultní nemocnice Os-
trava Evžena Machytky a dalších členů vedení 
se zaměstnanci nemocnice.

Zván je každý zaměstnanec, který se zajímá  
o chod nemocnice a vše, co s tím souvisí. Kaž-
dý může přispět svými náměty a připomínkami, 
či vznést dotazy týkající se současnosti a  bu-
doucnosti nemocnice nebo svého pracoviště. 

Jsme nejlepší!
Fakultní nemocnice Ostrava má nejlepší orien-
tační systém umístění resuscitačních pomůcek  
v republice. Pro pacienty je to jasný vzkaz. Pokud 
budete kdekoliv v areálu potřebovat první pomoc, 
všichni naši zaměstnanci velmi rychle zjistí, kde 
jsou nejbližší resuscitační pomůcky. Nemocnice 
za tento systém získala 1. místo v celostátní sou-
těži o Cenu Antonína Vejtasy.  Více na straně 2

Krevní centrum volá o pomoc
Nový billboard před Krevním centrem FNO vyzývá: Potřebujeme vás všech-
ny! Spotřeba transfuzních přípravků totiž neustále stoupá, centrum je vděčné 
za každého nového dobrovolného dárce krve a krevních složek.

Pokračování na straně 7

Navštívil nás premiér 

Fakultní nemocnici navštívil ve čtvrtek 27. září od-
poledne premiér Andrej Babiš. Krátkou prohlídku 
nemocnice zařadil do svého programu neplánova-
ně v rámci pracovní cesty na Ostravsko. 

Pokračování na straně 2

Letní měsíce z pohledu  
zdravotníků a záchranářů  

– více na straně 7

Naše velké plus? Dobře fungující 
zázemí – více na straně 6

Vezeme krev!

Do ulic Ostravy vyjelo 3. října zbrusu nové a opravdu nepřehlédnutelné auto 
Krevního centra FNO.
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#Fakultní nemocnice Ostrava

Kongresy a semináře

n 18. října 
 Péče o stomického pacienta

n 25. a 26. října 
 5. celostátní konference všeobecných se-

ster a radiologických asistentů katetrizač-
ních sálů s mezinárodní účastí

n	25. října 
 Péče o nehojící se rány

n	2. a 3. listopadu
 Beskydský ORL den

n	7. listopadu
 Ostravský transfuzní den, IX. ročník

n	8. a 9. listopadu
 Ostravské chirurgické dny, 13. ročník mi-

niinvazivní chirurgie

n	5. listopadu
 Pětrošův den

n	12. a 16. listopadu
 Specifická péče o pacienta s roztroušenou 

sklerózou

n 14. a 16. listopadu
 Ostravské traumatologické dny

Navštívil nás premiér 

Pokračování ze strany 1

Premiér prošel centrální příjem, včetně urgent-
ního příjmu, traumatologickou JIP a setkal se se 

zaměstnanci nemocnice a s novináři. Andrej Babiš 
navštívil Fakultní nemocnici Ostrava ve funkci pre-
miéra poprvé.

Ocenění mladých ORL lékařů – Purkyňův nadační fond
Ve třetím ročníku soutěže o Ocenění publikace  
v časopise s nejvyšším impakt faktorem za před-
chozí rok, vyhlašované Purkyňovým nadačním 
fondem, získal v kategorii chirurgických oborů 
druhé místo i mladý ORL lékař naší nemocnice 
MUDr. Martin Formánek, Ph.D., za práci Formá-
nek M., Jančatová D., Komínek P., Tomanová R., 
Zeleník K. Comparison of Impedance and Pepsin 
Detection in the Laryngeal Mucosa to Determine 
Impedance Values that Indicate Pathological La-

ryngopharyngeal Reflux. Clinical and Translational 
Gastroenterology (2017) 8, e123; doi:10.1038/
ctg.2017.49, Impact factor: 3,923.
Soutěž Nadačního fondu Ocenění publikace v ča-
sopise s nejvyšším impakt faktorem za předchozí 
rok si klade za cíl ocenit aktivity mladých lékařů  
a podpořit jejich další vědecko-výzkumné projekty.  
Purkyňův nadační fond, založený Českou lékař-
skou společností Jana Evangelisty Purkyně (ČLS 
JEP) v roce 2003, usiluje o vytvoření důvěryhodné 

a prospěšné společnosti, která bude své poslání 
dlouhodobě naplňovat a přinášet tak užitek čes-
kým lékařům i široké veřejnosti. Nadační fond 
svoji podporu zaměřuje na členy a členky ČLS JEP 
do 35 let. 

Gratulujeme!

prof. MUDr. Pavel Komínek, Ph.D., MBA 
přednosta Kliniky otorinolaryngologie  

a chirurgie hlavy a krku FNO

Jsme nejlepší!
Ředitel Spojené akreditační komise, o.p.s. (SAK),  
vyhlásil první ročník celostátní soutěže o Cenu An-
tonína Vejtasy na počest bývalého dlouholetého 
spolupracovníka SAK a neúnavného propagátora 
a nestora řízení kvality a bezpečí nezdravotnických 
procesů, které jsou nedílnou součástí poskytování 
zdravotních služeb. 
Komise, která posoudila projekty přihlášené do 
prvního ročníku, vyhodnotila jako nejlepší projekt 
předložený Fakultní nemocnicí Ostrava, jehož ná-

zev zní Sjednocení, elektronizace a mapa pokrytí 
vybavením ke KPR v areálu FNO za účelem sníže-
ní rizika z prodlení při poskytování kardiopulmonál-
ní resuscitace. 
První místo v této soutěži je velkým oceněním ce-
lého zpracovatelského týmu – všech zaměstnanců 
oddělení řízení kvality, kteří se společně podílejí 
na realizaci tohoto projektu. Hlavním řešitelem je 
PhDr. Věra Wolffová a za technickou stránku pro-
jektu je spoluřešitelem Tomáš Kurka.

Oficiální předání ocenění proběhlo na 
X. výroční odborné konferenci SAK 
25. září v hotelu International Pra-
ha za účasti zástupců MZ ČR, ÚZIS, 
zdravotních pojišťoven a vedení SAK, 
o.p.s.
Ani na obslužné procesy v rámci po-
skytování zdravotní péče nesmíme 
zapomínat a je nezbytné jim věnovat 
stejnou pozornost jako procesům 
zdravotnickým, neboť jen synergic-
kým působením všech procesů do-
cílíme nejvyšší míru bezpečí pro pa-
cienty, zaměstnance i návštěvníky. 
Závěrem si dovolím citovat anotaci 

SAK, o.p.s., k této celostátní soutěži: „Má-li být 
péče o pacienta skutečně bezpečná, nemůže být 
postavena pouze na postupech lege artis a vyso-
ké odbornosti zdravotnických pracovníků, nýbrž 
musí zároveň zohledňovat veškerá rizika, vyplý-
vající z infrastruktury konkrétního poskytovatele 
zdravotních služeb a jeho podpůrných a řídicích 
procesů. Zvyšování bezpečí musí být založeno na 
integrovaném řídicím systému, který zajistí efek-
tivní propojení všech klíčových procesů, a to jak 
zdravotnických, tak i nezdravotnických.“

Ing. Patrik Kapias, MBA
vedoucí oddělení řízení kvality
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Jedině vzájemný soulad je to, co může nemocnici posunout dál 
Krevní centrum FNO je jedním ze sedmi krizových transfuzních center na území republiky, kde patří k nej-
větším zařízením daného typu. Jeho primářkou je od roku 2001 doc. MUDr. Zuzana Čermáková, Ph.D., která 
byla letos jmenována náměstkyní ředitele pro léčebnou péči. 

Paní docentko, s fakultní nemocnicí a jejím krev-
ním centrem jste spojena od roku 1994. Jak se 
toto pracoviště v průběhu let vyvíjelo?
V Krevním centru Fakultní nemocnice Ostrava se 
historicky prolíná hematologie s transfuzní proble-
matikou. V oblasti hematologie pečujeme o paci-
enty s vrozenými krvácivými chorobami. Jako třetí 
pracoviště v České republice jsme centrem kom-
plexní péče pro pacienty s hemofilií. Pokud jde  
o léčebnou část, máme velké centrum léčebných 
hemaferéz, kde řešíme celou škálu problemati-
ky týkající se separace patogenních komponent,  
a to jak na úrovni cytoredukčních hemaferéz, tak 
léčebných výměnných plazmaferéz či imunoad-
sorbcí. Zároveň jsme z hlediska odběrové aktivi-
ty největším pracovištěm transfuzního lékařství  
v České republice. A to vše doplňuje laboratorní 
zázemí. Díky propojení všech tří zmíněných ob-
lastí –hematologické, transfuzní a laboratorní – je 
Krevní centrum FNO poměrně unikátním praco-
vištěm se širokým záběrem na poli hematologie  
a transfuzního lékařství. 
Špičkovým pracovištěm bylo centrum už v době, 
kdy jsem je v roce 2001 převzala po primáři Ne-
dvědovi.  Mou prioritou samozřejmě bylo toto 
renomé nejen udržet, ale posunout ještě dál. Sou-
středili jsme se na rozvoj péče o pacienty s hemo-
filií, pokročili jsme v oblasti léčebných hemaferéz.  
V transfuzní oblasti jsme se stali krizovým cent-
rem Moravskoslezského kraje a jedním ze sedmi 
takových center v republice. To znamená, že mu-
síme mít stálou zásobu různých krevních přípravků 
pro případy nenadálých katastrof nebo havárií. Sa-
mozřejmě sledujeme trendy v transfuzní medicíně 
a snažíme se je zavádět do praxe, ať už se to týká 
molekulárně genetických metod při vyšetřování 
pacientů, nebo zavádění nových transfuzních pří-
pravků. 
Když jsem sem v roce 1994 nastupovala,  
v 10 procentech z celkového objemu vyrobených 
transfuzních přípravků jsme připravovali přípravky 
se sníženým obsahem leukocytů, dnes deleuko-
tizujeme v 80 procentech. Zavedli jsme pravidla 
účelné hemoterapie napříč klinickými pracovišti, 
která mají transfuzní aktivitu. Sledujeme vývoj 
péče o pacienty s hemofilií, kde je celá řada no-
vinek, zkvalitnili jsme fyzioterapii a začali jsme 
multioborově spolupracovat s ostatními klinikami, 
jak to komplexní péče o pacienty s hemofilií vyža-
duje. V tomto směru jde o jednoznačný posun na 
vyšší stupeň. Jedním z největších center v rámci 
republiky jsme i v oblasti léčebných hemaferéz, 
kde máme 700 až 800 léčebných výkonů ročně. 
V transfuzní sféře jdeme v souladu se současnými 
trendy cestou deleukotizace transfuzních příprav-
ků, momentálně zavádíme jako nový transfuzní 
přípravek kryokonzervaci trombocytů. Když to celé 
shrnu, musím říct, že mám dobrý pocit z toho, že 
se nám daří pokračovat v práci, kterou započali 
naši předchůdci, a že Krevní centrum FNO má vel-
mi vysokou profesní úroveň.

Existují novinky, které byste chtěla v krevním cen-
tru aplikovat?
Jak už jsem řekla, sledujeme trendy v oboru. Je 
třeba říct, že tempo rozvoje je ohromné! Co se 
týká péče o pacienty s hemofilií, v současné době 

se na trh dostává celá řada novinek týkajících se 
aplikace krevních derivátů, například přípravky  
s prodlouženým účinkem, subkutánní formy jejich 
podávání a další. V rámci možností našeho praco-
viště se snažíme zmíněné novinky aplikovat do 
praxe. Pokud jde o transfuzní oblast, jsme připra-
veni na základě rozhodnutí Ministerstva zdravot-
nictví ČR zařadit do vyšetření transfuzních příprav-
ků molekulárně biologické techniky. 

Plánujete další rozvoj centra?
Zásadním problémem, který teď řešíme, je stati-
ka budovy krevního centra. Přece jen je to jeden  
z nejstarších objektů v areálu fakultní nemocnice. 
Potřebuje buď rekonstrukci, nebo bude třeba změ-
nit umístění pracoviště. A to i proto, že budova 
krevního centra je dislokována od provozů s nej-
vyššími nároky na transfuzní přípravky, například 
jde o centrální operační sály a hematoonkologii. 
Jednou z variant je přestěhování do nových pavi-
lonů, s jejichž vznikem se počítá v rámci strategic-
kého rozvoje nemocnice. 

Na strategickém rozvoji nemocnice se podílíte 
jako náměstkyně pro léčebnou péči. Do jaké míry 
jste v této funkci uplatnila své dosavadní zkuše-
nosti z vedení krevního centra? 
Podle mého názoru je management řízení vícemé-
ně stejný na všech úrovních. Nezáleží ani tak na 
počtu lidí, které řídíte, pravidla jsou stejná, ať už se 
týkají velkého, nebo malého pracoviště. Základem 
je schopnost komunikovat na všech úrovních říze-
ní a samozřejmě také představa, jak by se dané 
pracoviště mělo posouvat dál. To jsou pravidla, 
která lze aplikovat i do řízení nemocnice. Nicméně 
je pravda, že v této nemocnici existuje přes čtyři-
cet ústavů, klinik a oddělení, v jejichž vedení jsou 
v naprosté většině případů přednostové a primáři, 
kteří mají jasnou představu o tom, jak by se to je-
jich pracoviště mělo posouvat dál. Mým úkolem  
v pozici náměstkyně léčebné péče je komunikovat 
a diskutovat s nimi právě na toto téma, podpořit 
je v aktivitách a snažit se je sladit s představami 
vedení nemocnice. Komunikace je vždy založena 
na dialogu a kompromisu mezi možným a chtě-
ným. Také představy přednostů a primářů musejí 
být v souladu se strategií celkového rozvoje ne-
mocnice a vedení nemocnice očekává součinnost 
přednostů a primářů na podpoře strategie rozvoje. 
Jedině vzájemný soulad je to, co může posunout 
nemocnici dál a co může být k prospěchu jak paci-
entům, tak zaměstnancům. Právě teď zvažujeme 
celkový rozvoj nemocnice ze středního a dlouho-
dobého hlediska, proto mám celou řadu jednání, 
kde s přednosty a primáři probírám jejich vize. 
Protože jsem součástí vedení, tyto představy ná-
sledně předkládám řediteli nemocnice a ostatním 
kolegům na poradách vedení, jejichž cílem je dojít 
k definitivním stanoviskům. 

Na co je třeba se soustředit? Podařilo se už nastar-
tovat konkrétní změny?
Tato nemocnice byla bohužel v minulosti v někte-
rých sférách významně poddimenzována, ať už  
v oblasti personální, nebo přístrojového vybavení 
a některá pracoviště byla až nelogicky rozdělena  
a rozmístěna v nejrůznějších koutech nemocnič-
ního areálu. Příkladem je Ústav laboratorní dia-
gnostiky FNO, kde už jsme centralizovali některá 
vyšetření a momentálně se zabýváme celkovou 
koncepcí laboratorní diagnostiky v návaznosti na 
vysoce specializované požadavky klinik a oddělení 
fakultní nemocnice. Také zvažujeme další rozvoj 
specializací, které v této nemocnici dosud fungo-
valy jen ve velmi omezené míře, jako třeba alergo-
logie a imunologie. 

Ale nejpodstatnější je nastavit už zmíněnou stra-
tegii středního a dlouhodobého rozvoje. To kromě 
jiného vyžaduje i maximální koncentraci přednos-
tů a primářů na jejich práci a konkretizování jejich 
představ o vývoji pracoviště, v jehož čele stojí. 
Zároveň to znamená pracovat koncepčně. Nesmí 
se například opakovat situace, kdy nemocnice  
v říjnu 2017 dostala z Ministerstva zdravotnictví 
ČR oznámení o ukončení programu na financování 
operačních sálů ve výši téměř 200 milionů korun 
z toho důvodu, že nemocnice od roku 2015 v této 
věci nic nevykonala, či situace, kdy v roce 2016 
bylo usnesením vlády rozhodnuto o strategické in-
vestici ve výši 8,5 miliardy korun pro přímo řízené 
organizace a Fakultní nemocnice Ostrava se do 
tohoto programu se svými investičními požadavky 
jako jedna z mála fakultních nemocnic vůbec ne-
přihlásila.  Lenka Gulašiová

Z hlediska odběrové aktivity je 
Krevní centrum FNO největším 

pracovištěm transfuzního  
lékařství v České republice.

Komunikace je vždy založena na 
dialogu a kompromisu mezi mož-

ným a chtěným.
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Moravskoslezský logopedický den 

Pod záštitou Kliniky otorinolaryn-
gologie a chirurgie hlavy a krku 
FNO se 7. září uskutečnil již pátý 
Moravskoslezský logopedický 
den. Akce se konala v prostorách 
multimediální přednáškové míst-
nosti Domova sester. Hlavním tématem setkání 
letos byly rozštěpové vady rtu a patra u dětí. Šest 
desítek klinických logopedů z celého Moravsko-
slezského kraje si vyslechlo několik vysoce odbor-
ných a zajímavých prezentací. 
Dopolední blok byl věnován novým diagnostickým 
a operačním postupům a technikám.  Se svými 
příspěvky vystoupili jak odborníci z naší fakultní 
nemocnice, tak i ze specializovaného brněnského 

pracoviště. V souvis-
losti s rozštěpovými 
vadami se přítomní 
seznámili s pohle-
dem genetiků MUDr. 
Gřegořová (oddělení 
lékařské genetiky 
FNO), plastických chi- 
rurgů (MUDr. Fiala, 

prim. MUDr. Vokurková z FN USA Brno) a ORL 
lékařů, resp. foniatrů (MUDr. Walderová z Kliniky 
otorinolaryngologie a chirurgie hlavy a krku FNO).
Odpolední blok byl spíše praktický a zaujal ze-

jména novinkami v diagnostice velofaryngeální 
insuficience a speciálními technikami při krmení 
takto rizikových kojenců. Svých prezentací se zde 
úspěšně zhostily Mgr. Čefelínová (rozštěpové 
centrum FN USA Brno) a Mgr. Kejíková (SNP Olo-
mouc). Zajímavý byl také retrospektivní pohled na 
péči o pacienty s rozštěpovýmí vadami v historic-
kém průřezu (PaedDr. Škodová).
Setkání klinických logopedů z Moravskoslezského 
kraje má tradičně velmi dobrou účast a úroveň 
prezentací je hodnocena jako skvělá. 

Mgr. Marie Kaniová, Ph.D., 
klinická logopedka 

Klinika otorinolaryngologie a chirurgie hlavy a krku FNO

Za historicky nejpočetnější zastoupení naší nemocnice na běžeckém festivalu RunFest jsme obdrželi pohár!
V neděli 23. září se na běžeckém festivalu Run- 
Fest podařilo úplně vše. Sluníčko hřálo tak ako-
rát, nálada byla skvělá a všech čtyřicet týmů, 
které zde reprezentovaly Fakultní nemocnici 
Ostrava, štafetový závod zdárně doběhlo do 
konce a s úsměvem na rtech. 
Nejrychlejším týmem byli Srdcaři 1 z kardiovas-

kulárního oddělení. Ti se ve štafetě umístili v cel-
kovém pořadí na 22. místě ze 141 štafet. Ředitel 
FNO Evžen Machytka převzal po skončení závodu 
za fakultní nemocnici pohár pro organizaci s nej-
větším počtem startujících. „Děkuji všem, kteří 
naši nemocnici reprezentovali. Byli úžasní! Orga-
nizátorům jsem přislíbil, že se budu snažit, aby 

v příštím ročníku za naši nemocnici běželo ještě 
více štafet,“ řekl Evžen Machytka. „Ze všech 
členů našich čtyřiceti týmů sálalo velké nadšení, 
takže jsem přesvědčen o tom, že se jim za rok 
podaří touto běžeckou euforií infikovat ostatní. 
Pevně věřím, že v tomto případě nebudou imun-
ní,“ prohlásil. 

Hlavním tématem setkání 
byly rozštěpové vady rtu 
a patra u dětí.

Tradičně velmi dobrá účast  
i skvělá úroveň prezentací.
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Sedmnáctý operační sál

Pokračování ze strany 1

Ve Fakultní nemocnici Ostrava doposud bylo  
v šestnácti centrálních operačních sálech ročně 
prováděno v průměru šestnáct tisíc operačních 
výkonů u pacientů z jedenácti klinik a oddělení 
operačních oborů.
„Další moderně vybavený operační sál umož-
ní zkvalitnit péči o naše pacienty a také zlepšit 
pracovní podmínky pro zdravotnický personál,“ 
konstatoval MUDr. Tomáš Posolda, primář Cen- 
trálních operačních sálů FNO. A jeho slova potvrdil 
MUDr. Martin Paciorek, primář Centra plastické 
chirurgie a chirurgie ruky FNO: „V současnosti je 
stále větší důraz kladen na složité mikrochirurgic-
ké operace. Tomuto trendu odpovídá špičkové vy-
bavení sálu, včetně nového operačního mikrosko-
pu a operačních mikroinstrumentárií. Vzhledem  
k náročnosti výkonů je ideální i blízkost mezioboro-

vé jednotky intenzivní péče,“ dodal. 
Nový operační sál vznikl systémem tzv. vestavby. 
To znamená, že je doslova složený z dokonale 
utěsněných a snadno omývatelných panelů. Udr-
žení sterilního prostředí tak bude výrazně jedno-
dušší. A manažerka operačních sálů PhDr. Dana 
Streitová kromě jiného vyzdvihla také instalaci tzv. 
prokládací skříně na operační nástroje a pomůcky. 
„Je to absolutně nejčistší cesta, jak se operační 
týmy dostanou ke sterilním nástrojům. Ty jsou při-
praveny v takzvaném filtru a do skříně vloženy jen 
v nejnutnějším obalu. Operační týmy je tak budou 
mít nepřetržitě k dispozici ve stále sterilním pro-
středí přímo na sále,“ řekla a ocenila i to, že nejen 
teplotu, ale i vlhkost a tlak v místnosti hlídá a podle 
potřeby upravuje dálkově řízená klimatizační jed-
notka. Kromě toho mají operatéři k dispozici i dvě 
velkoplošné obrazovky, jednu zabudovanou do zdi  
a druhou mobilní, na nichž budou během výkonu 
uvedeny například všechny potřebné informace  
o pacientovi.

  - red –

Za historicky nejpočetnější zastoupení naší nemocnice na běžeckém festivalu RunFest jsme obdrželi pohár!
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Útvar pro informační technologie FNO tvoří čtyři 
oddělení, v nichž pracuje celkem 31 zaměstnan-
ců. O činnosti oddělení správy koncových stanic 
hovoří jeho vedoucí Daniel Klapeť. 

Čím vším se oddělení vlastně zabývá?
V oddělení koncových stanic pracuje včetně mně 
sedm techniků. Staráme se o všechna IT koncová 
zařízení jak v nemocnici, tak na odloučeném pra-
covišti LDN Klokočov. Jedná se o PC, notebooky, 
tablety, tiskárny, speciální tiskárny, mobily, moni-
tory, projektory, audio-video prezentační techniku 
a další koncová zařízení. O naše techniky je záro-
veň velký zájem při pořádání různých konferencí, 
kde působí jako technická podpora, popřípadě 
jsou součástí týmu audio-video živých přenosů  
z operačních sálů. Dále se staráme o hromadnou 
distribuci softwaru, aktualizaci a hromadnou insta-
laci nových programů na jednotlivých koncových 
stanicích. V naší kompetenci je i nákup nového 
koncového hardwaru pro celou nemocnici.

Pracovníci oddělení jsou v přímém kontaktu  
s koncovými uživateli. S čím vším jsou schopni jim 
pomoci? 
Naši technici řeší nejrůznější požadavky všech za-
městnanců nemocnice. Od požadavků na instalaci 
nebo nastavení koncového softwaru přes řešení 
problému s hardwarem nebo připojení nového 
hardwaru až po různé speciální požadavky. Náš tý-
den začíná pondělní poradou, kde si řekneme, jaké 
úkoly nás daný týden čekají, a rovněž hodnotíme 
splnění úkolů z minulého týdne. Naším pracovním 
nástrojem je Helpdesk systém, kde evidujeme 
všechny požadavky na naše oddělení. Rozdělování 
úkolů pak řídím sám podle typu požadavků a vytí-
ženosti jednotlivých techniků.

Kontakt s uživatelem bývá náročný, asi není po- 
každé lehké splnit všechny požadavky…
Práce je mnohdy hektická. A protože jsme v ne-

Naše velké plus? Dobře fungující zázemí 
Nemocnice, která poskytuje kvalitní léčebnou péči, potřebuje kromě perfektně fungujících zdravotnických 
pracovišť také stoprocentní zázemí, které zajišťují zaměstnanci nezdravotnických profesí, bez jejichž profe-
sionality a plného nasazení by se nedokázala obejít. Pojďme společně nahlédnout do pomyslného zákulisí  
a zjistit, kdo a jak takové zázemí vytváří ve Fakultní nemocnici Ostrava.

Svět informačních technologií
mocnici, téměř všechny požadavky je nutné řešit 
pokud možno bez prodlení. Takže jsem s techniky 
v neustálém kontaktu a prioritu jednotlivých po-
žadavků řešíme operativně. Všichni technici jsou 
zkušení jak po technické stránce, tak po stránce 
komunikace s uživateli, navíc jsou zvyklí na práci 
pod tlakem. Občas sice nervy trošku povolí, to pak 
ale vyřešíme u pivka, samozřejmě po práci.

Jaké požadavky jsou nejčastější?
Mezi nejčastější patří požadavky na instalaci soft-
waru nebo problémy s hardwarem – nefunkční, 
pomalý, funkční částečně –, požadavky na nový 
hardware, stěhování IT techniky z nejrůznějších 
důvodů.

Setkáváte se i s kuriózními požadavky?
Těch je celá řada. Chápu, že lékaři a ostatní za-
městnanci se koncentrují především na léčení 
pacientů a technika jde mimo ně, proto se nechci 
nikoho dotknout a níže uvedené případy prosím 
berte s nadhledem a humorem…

n Problém: Ztratila se nám myš. 
 Řešení: Myš nalezena v šuplíku pod počíta-

čem.
n Problém: Na pracovišti máme myš. 
 Řešení: Živé myši neřeší pracovníci IT, obrať-

te se prosím na jiné oddělení.
n Telefonát: Byl tady takový mladý, hezký, vy-

soký technik, nevím, jak se jmenoval, může-
te nám jej ještě tady poslat? 

 Odpověď: Takoví jsme tady všichni.
n Telefonát: Máme plnou čekárnu pacientů  

a nemám čas vám závadu popisovat. Oka-
mžitě to opravte!

n Telefonát: Nemůžu se přihlásit do počítače. 
Jméno je… a heslo neznám. Nejsem počíta-
čový odborník.

n Telefonát: Vůbec nám nejedou počítače. 
 Technik: Které? 

 Odpověď: Já nemám čas zjišťovat které, na 
informatice byste to měli vědět!

To jsou krásné příklady! A kromě jiného z nich vy-
plývá, že poskytujete i konzultace po telefonu…
Ty jsou celkem časté. Pokud to jde, snažíme se 
problémy řešit na dálku. Areál nemocnice je roz-
sáhlý a díky chytré technice máme změřeno, že 
technici nachodí v průběhu dne průměrně osm 
tisíc kroků. Proto se snažíme, pokud je to možné, 
řešit problémy telefonicky.

Když už jsme u té statistiky, mohl byste připojit 
pár dalších údajů a zajímavostí?
Těch by bylo mnoho… Takže například údaje, kte-
ré dokumentují vytíženost pracovníků našeho od-
dělení. Ti se starají o zhruba 2 500 PC a noteboo-
ků, 90 velkoobjemových tiskáren, stovky mobilů, 
tabletů, speciálních tiskáren a dalších koncových 
zařízení. V roce 2017 řešilo naše oddělení 3 224 
požadavků, tedy v průměru 14 denně. V číslech 
bych mohl pokračovat dál, ale myslím, že výše 
uvedená pro celkový přehled stačí.

Probrali jsme současnost, nahlédli do minulosti.  
A co budoucnost? Na co se oddělení správy kon-
cových stanic připravuje?
Do budoucna máme v plánu poměrně hodně úko-
lů. Když pominu primární úkol celého IT, jímž je na-
sazení nového NIS, tak je to přechod na Windows 
10, instalace nejnovějšího kancelářského balíku 
Office 2016, popřípadě už 2019, dále obměna 
zhruba 700 starších PC za nové, příprava na při-
hlašování do PC pomocí čipové karty a další úkoly 
vyplývající ze směrnic pro kybernetickou bezpeč-
nost a GDPR. Celá řada inovací se výrazně dotkne 
zaměstnanců fakultní nemocnice a způsobu jejich 
práce na PC. Budeme se však snažit ke všem úko-
lům přistupovat citlivě a tak, aby veškeré změny 
byly pro zaměstnance co nejméně „bolestivé“  
a maximálně přínosné. Lenka Gulašiová

Technika a medicína pro praxi aneb Věda na kolejích
Naprosto netradiční workshop, který úspěšně navázal spolupráci  
v oblasti vědy a výzkumu mezi VŠB – Technickou univerzitou Ostrava, 
Fakultní nemocnicí Ostrava a Ostravskou univerzitou, se uskutečnil 
17. září. Stačilo nastoupit do tramvaje…
Workshop s názvem Technika a medicína pro praxi aneb Věda na 
kolejích byl jednou z úvodních akcí pořádaných v rámci mezinárodní 
konference IEEE Healthcom 2018. V tramvaji zaznělo osm přednášek 
s detailními návrhy na společnou vědeckou spolupráci.
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Letní měsíce z pohledu zdravotníků a záchranářů
Letní období znamená pro zdravotníky obvykle ná-
růst počtu pacientů, které musejí ošetřovat, a to 
především těch s různými typy poranění. Zkuše-
nost potvrzuje i průběh letošních letních měsíců, 
v nichž nejen záchranáři v terénu, ale také zdravot-
nické týmy Fakultní nemocnice Ostrava ošetřovali 
zvýšený počet zraněných.
V průběhu tří letních měsíců vyjížděli záchranáři 
ZZS MSK k osmadvaceti tisícům pacientů, během 
samotných prázdnin to bylo 18,5 tisíce. Přestože 
dominovali nemocní s interními stavy a choroba-
mi, zřetelný byl nárůst úrazových dějů. Posádky 
ZZS byly během tří měsíců volány k šesti tisícům 
zraněných osob. Z pohledu přednemocniční ne-
odkladné péče šlo o devadesát zranění těžkých, 
v osmnácti případech museli záchranáři postižené 
resuscitovat a ve čtyřech desítkách dalších boj  
o život pacienta prohráli.
Na urgentní příjem FNO předali v létě záchranáři 
k ošetření 340 vážných úrazů. V úrazových ambu-
lancích oddělení centrálního příjmu FNO byly oše-
třeny více než čtyři tisíce pacientů. Z toho jednu 
třetinu tvořily děti.
Pokud jde o příčiny poranění, ošetřovali zdravot-
níci například řadu vážně zraněných motocyklistů, 
přičemž v této skupině dopravních nehod zazna-
menali také smrtelné případy. Od počátku května 
do konce prázdnin ošetřili lékaři urgentního příjmu 
FNO celkem padesát úrazů motocyklistů. To je  
o sedmnáct zraněných více než loni ve stejném 
období. Nejvíce takto poraněných přivezli záchra-
náři ZZS MSK do fakultní nemocnice v květnu, kdy 
tým urgentního příjmu ošetřil patnáct motocyklis-
tů. Loni v květnu jich bylo pouze pět.
K dominujícím příčinám poranění jednoznačně pa-
tří pády z výšek. Pro představu – týmy záchranné 
služby jich na území Moravskoslezského kraje 
zaznamenaly jen v červnu a červenci stovku. Ve 
třiceti případech se jednalo o těžká poranění, pří-
padně s ohrožením života, čtyřem takto postiže-
ným již záchranáři nemohli pomoci – na následky 
svých zranění zemřeli ještě před příjezdem ZZS, 
nebo krátce poté. Pády z výšek dominovaly také 

na urgentním příjmu 
Fakultní nemocnice 
Ostrava. Jen během 
června lékaři ošetři-
li 31 vážných úrazů 
způsobených pádem 
z výšky. U 15 z nich 
se jednalo o pád ze 
stromu. Nejstaršímu 
takto ošetřenému pa-
cientovi bylo 87 let.
Varování vzhledem 
k riziku pádů z výšek 
je přitom stále aktu-
ální. Nejedná se totiž 
v převážné většině 
o úrazy při adrena-
linových sportech, 
nýbrž o docela běžné 
příčiny. Mezi ně patří kupříkladu pády ze střech 
domů nebo z lešení při práci i při svépomocných 
opravách, stejně jako v posledních týdnech frek-
ventované pády ze stromů při česání ovoce. Právě 
zmíněným činnostem se budou lidé ještě v násle-
dujících týdnech intenzivně věnovat a na místě je 
proto varování a výzva k opatrnosti.

PhDr. Lukáš Humpl  Mgr. Naďa Chattová
tiskový mluvčí ZZS MSK  tisková mluvčí FNO

Krevní centrum volá o pomoc
Pokračování ze strany 1

Zatímco od dubna do 20. srpna 2017 bylo v rám-
ci fakultní nemocnice vydáno 6 936 transfuzních 
přípravků, ve srovnatelném období letošního roku 
šlo už o 8 003 kusy. „Jen pracovištím OPRIP 
B, ORIM 1, ORIM 2, ORIM 3, ORIM 4, úrazo-
vá chirurgická JIP a urgentní příjem, která se v 
hojné míře zabývají úrazy, bylo vydáno přibližně  
o 400 transfuzních přípravků víc než v roce 2017,“ 
informuje Bc. Naděžda Kalužová z Krevního cen-

tra FNO. „Ale léto je pro nás pokaždé obdobím, 
kdy je velmi náročné získat dostatečné množství 
transfuzních přípravků. Jsou dovolené, lidé cestují 
do exotických destinací a pak nějaký čas nemohou 
krev darovat. A vzhledem k dovoleným zaměstna-
vatelé neradi uvolňují zaměstnance k odběru v da-
nou dobu. Naopak však v souvislosti s prázdnina-
mi a dovolenými a letos i kvůli extrémním vedrům 
přibývá úrazů,“ pokračuje a děkuje všem, kteří na 
začátku prázdnin reagovali na výzvu Krevního cen- 
tra FNO a přišli krev a krevní složky darovat. „Za-
tím situaci držíme, zásoba krví je dobrá. A my 
věříme, že na nás naši stálí dobrovolní dárci ne-
zapomenou. Potřebujeme je všechny,“ vyzývá 
Naděžda Kalužová s tím, že Krevní centrum FNO 
se samozřejmě chystá opět oslovovat i prvodárce 
a rozšiřovat tak svoji stabilní dárcovskou základ-
nu. „Těší nás, že mezi novými dárci je mnoho 
mladých lidí, často ještě studentů středních škol. 
Skvělou spolupráci máme i s vysokými školami, 
například s VŠB-TUO, a samostatnou a pro nás 
velice přínosnou kapitolou jsou hromadné odběry 
krve organizované firmami z regionu. Všem moc 
děkujeme!“ - gl –
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V říjnu slaví významné životní jubileum 
naši kolegové: 

Eva Kučková 
Věra Stankušová
Dagmar Budyšová
Drahoslava Brixová
MUDr. Olga Škopková
MUDr. Bohumil Dočekal
MUDr. Eva Bednaříková
Mgr. Jana Kovaříková

Děkujeme za práci, kterou jste pro naši 
nemocnici vykonali, a do dalších let vám pře-
jeme radost a spokojenost v osobním životě.

Cestovní agentura Posedlost s.r.o.
www.posedlost.cz

Domov sester – 14. p. 
596 633 291, 774 784 094
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TENTO ZPRAVODAJ TISKNE

n Hledáte bydlení v pěkném prostředí? Nabízím 
k dlouhodobému pronájmu byt  3+1 v rodinném 
domě, v obci Ostrava-Plesná. Dům je o dvou 
bytových jednotkách, avšak s výhodou samo-
statných vchodů i vstupních chodeb. Byt je 
k dispozici s kompletním vybavením (+ myčka, 
lednice, elektrická i mikrovlnná trouba, pračka, 
internet). Navíc jsou tu krbová kamna. V blízké 
vzdálenosti: MHD, autobus č. 47, 51, kavárna, 
MŠ, pošta. Vytápění domu je plynovým kotlem, 
ohřev vody také. Dům prošel revitalizací: zatep-
lení, zateplena je i střecha, nová plastová okna 
se žaluziemi. Upřednostňuji nekuřáky. Nájem 
9 000 Kč + energie/měsíčně. 

 Tel. č.: 605 310 479.

n Nabízím pronájem bytu 1+1, OV-Poruba, ul. 
Marty Krásové, v blízkosti FNO, volný ihned, 
nezařízený (pouze pračka a lednička), levně, 
2. patro, výtah, nejlépe zaměstnanci FNO. 
Tel. č.: 724 322 101.

n Nabízím dlouhodobý pronájem bytu 2+1 v Os-
travě-Porubě, 8. obvod. Nezařízený, nájem vč. 
služeb (bez energie) cca 8 600 Kč. Volný od 
1. 11. 2018. Výborná občanská vybavenost. 
Tel. č.: 739 438 827 (po 15. hodině).

MUDr. Olga ŠkopkováMUDr. Olga Škopková
MUDr. Bohumil DočekalMUDr. Bohumil Dočekal

CZECH PRINT CENTER a.s.
Provozovna Ostrava 
Na Rovince 876
720 00 Ostrava-Hrabová
Tel.: 596 668 111
www.cpcenter.cz

PENZION U ŠÍPKŮ
 

nabízí ubytování v jedno- a vícelůžkových pokojích. 
Hlídané parkoviště, wifi zdarma, možnost zapůjčení automobilu.
Snídaně s donáškou na pokoj.

VELMI BLÍZKO FAKULTNÍ NEMOCNICE OSTRAVA!!!

Kontakt: 776 886 606
www.penzionusipku.cz

Fluidní geometrie

V Galerii Ametyst právě vystavuje Jakub Pachol, 
malíř, skladatel, hudebník a spisovatel, jehož pro-
dejní výstava nese název Fluidní geometrie. 
Mladý autor se specializuje na abstraktní prá-
ci, kterou se snaží vyjádřit plynutí a statičnost 
v jednom okamžiku. V dnešním světě, kde se vše 
velmi rychle pohybuje a vyvíjí, se lidé málokdy po-
zastaví nad stálostí, jednotou a jistotou. Obrazy, 
které maluje Jakub Pachol, jsou přímým symbio-

Dětské polytrauma
Klinika anesteziologie, resuscitace a intenzivní 
medicíny FNO a Traumatologické centrum FNO 
pořádají ve spolupráci s LF OU a ZZS MSK druhé 
multioborové setkání s názvem Dětské polytrau-
ma. To se uskuteční ve středu 28. listopadu v aule 
Lékařské fakulty Ostravské univerzity. Součástí 
akce bude workshop s názvem Intraseální vstup 
a aplikace léků u polytramatizovaných dětí, při-
praveny jsou přednášky na téma přednemocniční 
a urgentní péče o dítě s kraniocerebrálním poraně-
ním; dětské kraniotrauma z pohledu traumatologa, 
neurochirurga a soudního lékaře a další. Více na 
www.detskepolytrauma.cz.

Vaši nemocniční kaplani, Václav a Vilém, 
zvou všechny zaměstnance FN Ostrava

na

Mše svatá pro zaměstnance FNO v nemocniční kapli, 

kterou budou sloužit pomocný biskup Mons. Martin David,   

nemocniční kaplan P. Václav Tomiczek a Vilém Holáň 

Srdečně jsou zváni i pacienti FNO

16:00  - 16:45

17:00 - 17:30

17:30 - 18:30

Beseda s pomocným biskupem Mons. Martinem Davidem 

Návštěva nemocných na klinikách a odděleních FNO 

Těšíme se na Vás...

Setkání se uskuteční ve středu, 17. října 2018

patrona všech lékařů a zdravotníků

v nemocniční kapli FNO.

15:00 - 16:00 Možnost svaté zpovědi v prostorách nemocniční kaple

SETKÁNÍ S POMOCNÝM BISKUPEM 
MSG. MARTINEM DAVIDEM, 

PŘI PŘÍLEŽITOSTI SVÁTKU SVATÉHO LUKÁŠE

PROGRAM:
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PROGRAM:

tickým spojením ostré geometrie a fluidní, přesto 
dynamické rozvolněnosti. 
Nejlépe lze jeho tvorbu přirovnat k harmonickému 
spojení dvou světů, pohlaví, stran (černá a bílá, 
dobro a zlo, nebe a peklo atd.).


